
“איני אותו האיש”
אין זוג לא מוצלח

כאשר סיימנו בני הזוג לשטוח את כל טענותיהם 
הקשות זה על זה, הם חשבו שהרב ייאנח עמוקות 
ויהיה מיואש לנוכח הבעיות הקשות והפערים והמריבות 
שיש ביניהם. הם בכל פעם מתפייסים ומבקשים סליחה 
ושוב חוזרות אותן הבעיות והמריבות בדיוק. הם בעצמם 
כבר מזמן התייאשו מהנישואין, והם חשבו שהרב פשוט 

ייאשר להם לפרק את החבילה.

מה גדולה הייתה תדהמתם כשראו את הרב מחייך 
ונינוח, כאילו אינו רואה כאן שום קושי ובעיה. הם נעצו 

ברב מבט מבולבל וחיכו למוצא פיו.

הרב אמר להם: "תראו זוג יקר, אתם זוג נורמלי 
לגמרי. לכל זוג יש פערים, יש ויכוחים ולא אחת נוצרות 
מריבות. וזה נכון שצריכים לבקש סליחה על תקלות 
נקודתיות, אבל הפתרון העמוק שלכם ושל כל זוג 
הוא פשוט להקדיש זמן לדבר זה עם זה בכל יום ויום...

"רק השיחה והדיבור מחברים ומקשרים, רק בזמן 
השיחה היומית הפתוחה, תוכלו להבין יותר טוב את בן 
הזוג, להסביר יותר טוב את עצמכם, ואפילו להבין יותר 
טוב את עצמכם. אתם תגלו את הדרכים האינסופיות 
לגשר על כל הפערים, ותמצאו את הדרכים המיוחדות 
לכם לעקוף ולטפל בכל בעיה ומריבה. זהו. זה כזה 

פשוט".

צריכים להתקדם

אנחנו עומדים ערב שבת שובה, בעיצומם של עשרת 
ימי תשובה וכמעט ערב יום הכיפורים, היום הקדוש, 
שבו אנחנו שבים בכל ליבנו ומצווים להתוודות עשרה 
וידויים ולבקש סליחה. ואכן, בקשת הסליחה של יום 
הכיפורים חשובה מאוד מאוד, ורבי נחמן אמר שעיקר 

עבודת יום הכיפורים היא בקשת ה"סלח נא".

אבל רבים מאיתנו, אם לא כולנו, רואים שאותן עבירות 
ואותן בעיות חוזרות שוב ושוב מידי שנה בשנה. האם 
זה נראה לנו תקין שכל שנה אנחנו מבקשים סליחה 

וחוזרים בדיוק על אותן טעויות?!

ברור שלא!

התשובה אמורה לשנות אותנו. אנחנו אמורים להרגיש 
התעלות והתקדמות, לפחות משנה לחברתה. ימי 
התשובה הם ימי חשבון נפש שבהם אנחנו אמורים 
לראות, שעם כל העבירות והבעיות – אנחנו ממש 
לא באותו מקום שבו היינו בשנה שעברה, התקדמנו!

אין יהודי לא מוצלח

הקשר שלנו עם בורא עולם הוא כמו של שני בני זוג: 
"אני לדודי ודודי לי". ובדיוק כמו בין בני זוג, כך גם בינינו 
לבין אבינו שבשמים, הדרך לתקן ולשפר באמת היא 

הדרך של שיחה אישית בכל יום, בכל יום.

מצד אחד זו דרך באמת קלה ופשוטה. מצד שני 
זו דרך עוצמתית שבאמת באמת משנה את האדם 
בפנימיות. תשאל כל מי שעוסק בהתבודדות לאורך 
ימים ושנים – הוא רואה שינוי, הוא מתקדם, הוא עולה 
מדרגה לדרגה, הוא לא עומד במקום! חד משמעית. 
ומצד שלישי, אין דרך אחרת! אין כביש עוקף! אין 

תחליף לשיחה אישית עם הבורא!

העצה של משה רבינו

ועיקר השיחה האישית והתפילה היא לא לבקש 
על צרכי הגשמיות, אלא לדבר ולבקש על זה עצמו: 
על הקשר שלנו עם הבורא, על קיום התורה, על איך 

להיות קרובים יותר.

ונביא כאן דברים מחזקים של רבי נתן בעניין מעלת 
התפילה על קיום התורה, דברים שיש בהם חידוש 

עצום והם קשורים לפרשת השבוע, פרשת האזינו.

משה נותן לבני ישראל שיחת מוסר אחרונה לפני 
פטירתו. וכל כוונתו כמובן היא להביא אותם לשמירת 
וקיום התורה. והוא מתחנן: האזינו השמים, ותשמע 
הארץ, שהעיקר כמובן שישמעו ויקבלו השומעים, עם 
ישראל, ולכן הוא ממשיך ומבקש: יערוף כמטר לקחי, 
תיזל כטל אמרתי – כלומר שדברי יתקבלו באוזניכם, 
שבאמת תחיו ותקיימו את התורה שאני משאיר לכם.

ואז הוא גם שוזר בדבריו ונותן להם את העצה. מהי 
העצה? "כי שם ה' אקרא".

ומסביר רבי נתן: לקרוא בשם ה' הכוונה היא להתפלל 
לה' לקיים את התורה! וזו הדרך שהדברים ייכנסו 
לליבנו, כלומר שנזכה לחיות ולקיים את התורה באמת.

הרע הופך לטוב

וידוע שישנה מחלוקת בין החסידים לבין הליטאים 
מהו העיקר התורה או התפילה.

אבל רבי נתן מבאר שזו בכלל לא שאלה. אין כאן 
שום עיקר ותפל, שני הדברים הולכים יחד יד ביד, כי 
התפילה והתורה אינן נפרדות זו מזו אלא הן ממש 

מקשה אחת ותלויות זו בזו.

יתפלל, על  – על מה  בלי ללמוד  מי שמתפלל 
גשמיות?! על חיי שעה?! וכי זו התכלית והשלימות 

של האדם?! ברור שלא!

ומובא ב"אוצר היראה" שכאשר עיקר התפילה של 
האדם היא על גשמיות, זה אומר שהסטרא אחרא 
נאחזת בתפילתו. כלומר שהוא לוקח את כל הדבר 

הקדוש הזה שנקרא תפילה, לכיוון הלא נכון!

אבל גם מי שלומד בלי להתפלל, זו סכנה. כי הוא 
יכול להגיע למצב ש"חכמתו מרובה ממעשיו", הוא 
יודע הרבה אבל רחוק מיראת שמים ר"ל, ואין שום 
ערך בכל הידע שלו אם הוא לא מקיים כי "העוסק 
בתורה שלא לשמה נעשית לו סם המוות" וכן "הַלָּמֵד 
שֶׁלֹּא לַעֲשׂוֹת נוֹחַ לוֹ שֶׁנֶּהֶפְכָה שִׁלְיָתוֹ עַל פָּנָיו וְלֹא יָצָא 
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דינים הנוגעים לקראת יום כיפור 
ולמוצאי יום הכיפורים

יום א.  בערב  ושתיה  באכילה  להרבות  מצוה 
הכיפורים, וכן דרשו חז”ל )גמרא ברכות דף ח’ 
ור”ה ט’(, ועיניתם את נפשותיכם בתשעה לחודש 
בערב, וכי בתשעה לחודש מתענים והלא בעשירי 
מתענים, אלא לומר שכל האוכל ושותה בתשיעי 
מעלה עליו הכתוב כאילו התענה תשיעי ועשירי. 
)שלחן ערוך סי’ תרד סעי’ א’, ומשנ”ב שם סק”א(. ואסור 

להתענות אפי’ תענית חלום ביום זה. )רמ”א שם, 
ועיין משנ”ב סק”ב(.

עיקר מצות האכילה והשתיה היא ביום של ערב ב. 
יום הכיפורים ולא בלילה שלפניו. יד אפרים )סי’ 
תרד( והגר”א )סוף סי’ תרד( יביע אומר )חלק א’ או”ח 

סי’ לז אות ב’(.

אף הנשים חייבות במצוות אכילה ושתיה בערב ג. 
יום הכיפורים. שו”ת כתב סופר )סי’ קיב( ובכף 
החיים )סימן תר”ד סק”ה( חזון עובדיה )עמ’ רלג(.

לכתחילה צריך לקבוע בערב יום הכיפורים לפחות ד. 
סעודה אחת על הפת, לקיים בזה מצות אכילה 
בערב יום הכיפורים, כי לדעת כמה פוסקים יש 
חיוב מן הדין לאכול פת. מאירי )ביצה ט”ו ע”ב( 
הראבי”ה )ח”ב סי’ תקסג עמ’ רפד(, ומשיבולי הלקט 

)סי’ שז(. אמנם מדברי הפוסקים משמע שאינו 

חיוב. מנחת חינוך )מצוה שיג סק”ט( שו”ת מנחת אלעזר 

)ח”א סי’ מ”ט( שבט הלוי )חלק ד’ סימן נד אות ב’(. 

יש לאדם למעט קצת מלימודו כדי שירבה ה. 
באכילה ושתיה )שו”ע שם סעי’ א’(, וכל שכן שצריך 
למעט ממלאכתו בכדי להרבות באכילה ושתיה, 
והעושה מלאכה בערב יום הכיפורים אינו רואה 
סימן ברכה מאותה מלאכה לעולם. ספר אורחות 
חיים )הלכות ערב יום הכיפורים אות ב’ דף קג ע”ב(. 

בערב יום הכיפורים אין לאכול אלא מאכלים ו. 
קלים הנוחים להתעכל, כדי שלא יהא שבוע ביותר 

ומתגאה כשמתפלל. )שלחן ערוך סוף סי’ תרח(.
לפני תחילת הצום יש לנקות האוכל הנשאר בין ז. 

השיניים, שלא יבוא לבולעו בצום, כמ”ש הרב בן 
איש חי )פרשת צו אות ח’( לעניין חמץ בפסח 
וה”ה לענייננו, ועי’ עוד בחקר הלכה )ח”ב אות 
ח’ ס”ק כו( ובישכיל עבדי )ח”ה חאו”ח סי’ נ’( 

ובשו”ת שמעתתא עמיקתא )סי’ ק”ז(.
מותר לקחת גלולות שאין להם טעם טוב ביום ח. 

הכיפורים )כמובן ללא מים כמו שיבואר להלן 
אי”ה( כשיש צורך בכך, אפי’ לאדם שאינו חולה, 
וכגון הצריך לקחת תרופה להמשך טיפול. קובץ 
תשובות )חלק א’ סי’ מ’ אות ב’( והגר”נ קרליץ 

שליט”א )ח”ד עמ’ קנג ועמ’ ר’(.
הסובל מכאבי ראש חזקים במשך הצום ומחמתו ט. 

נחלש כל גופו רשאי לבלוע אקמול וכדו’ להוריד 
את הכאב. דכיון שנחלש כל גופו נכלל בגדר חולה 

שאין בו סכנה ורשאי לקחת את התרופה. על 
פי השלחן ערוך סי’ שכח, וכ”פ בשמירת שבת 
כהלכתה )פרק ל”ד אות ג’( והגר”נ קרליץ )חוט 
שני פ”ט ס”ק מד אות יא עמ’ קסה( לעניין צום 
כיפור למי שסובל מסחרחורות או כאבי ראש 

חזקים.
כל תרופה שאפשר ליטלה על ידי פתילה )נר(, י. 

בודאי עדיף, וההיתר לבלוע דרך הפה הוא דווקא 
כאשר אין דרך אחרת. עי’ באגרות משה )חלק 
ד’ ססי’ קכא( ובנשמת אברהם )סי’ תרי”ב סק”ז 

עמ’ תשכג(.
כל ההיתר ליטול גלולות הוא דוקא כאשר אין להם יא. 

טעם ערב, אמנם אם הוא חולה שאין בו סכנה 
הזקוק לקחת תרופות שיש להם טעם ערב, עליו 
לערבב דבר מר עד שלא ירגיש המתיקות שבהם .

אחר סיום תפילת נעילה מתפללין תפילת ערבית יב. 
של חול ואומר אתה חוננתנו בחונן הדעת, ואין 
להאריך בתפילת ערבית לפי שיש אנשים חלושים 
ונשים מעוברות ומניקות שהתענית קשה להם 
בחטיפה  להתפלל  אין  מקום  ומכל  הרבה, 

ובמרוצה. )מטה אשר סי’ תרכד אות ב’(.
צריך להוסיף מחול על הקודש דהיינו שימתינו יג. 

מעט אחר צאת הכוכבים ותוך זמן זה יש איסור 
אכילה, רחיצה, סיכה, ונעילת הסנדל. 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

תשובה...

הנה עומדים אנו לקראת יום הכיפורים שהוא יום 
של תשובה כמו שכתוב: "כִּי בַיּוֹם הַזֶּה יְכַפֵּר עֲלֵיכֶם 
לְטַהֵר אֶתְכֶם מִכּלֹ חַטּאֹתֵיכֶם לִפְנֵי ה' תִּטְהָרוּ", ודע כי 

הבן איש חי זי"ע- )כי תבא שנה א( כתב וכך לשונו:

ידוע מה שכתבו המפרשים ז"ל, מה שמקבל הקדוש 
ברוך הוא בתשובה את ישראל, הוא מדין השבת אבידה, 
והיינו כי השם יתברך, קרא לישראל אחי ורעי, וכתיב 
'לא תראה את שור אחיך או את שיו נדחים והתעלמת 
מהם, השב תשיבם לאחיך', ומחמת כן עשה הקדוש 
ברוך, מחצב )עולם( הנשמות למעלה ממחצב )מעולם( 
המלאכים, כי בזה יהיה מחצב ישראל קרוב אליו, וצריך 
שעל ידו תהיה השבת אבידה, שהוא ישיב את האבידה, 
שבזה מקבלם בתשובה, ולכן מספיק להם לישראל 

בוידוי וחרטה בעזיבת החטא.

אך אם היה מחצב )עולם( המלאכים למעלה ממחצב 
)מעולם( הנשמות, היה צריך שתתקיים מצות השבת 
אבידה של ישראל, על ידי המלאכים הגבוהים מהם, 

והיו מפסידים בזה ישראל הפסד רב,

כי השבת אבידה אצל המלאכים, לא היתה נעשית 
על ידי תשובה חרטה ועזיבת החטא בלבד, אלא היה 
צריך שתהיה על ידי מיתה, ויסורין קשים, וכמו שאמרה 
הנבואה והחכמה, נפש החוטאת היא תמות, וחטאים 

תרדוף רעה, מה שאין כן עתה שעשה מחצב הנשמות 
ראשון, ומחצב המלאכים אחרון, שנעשו נשמות ישראל 
קרובים אליו יתברך, עכשיו צריך שתהיה השבת אבידה 
על ידו יתברך, וכמו שכתוב: 'כי מי גוי גדול אשר לו 
אלהים קרובים אליו כה' אלהינו בכל קראנו אליו...' עד 

כאן לשונו הקדוש.

והנה לאור דבריו הק' יש להבין שהרי לכאורה עם 
ישראל הם אלו ששבים בתשובה ומתוודים על חטאם 
ובזה הם מתקנים את עצמם ומתנקים מחטאם שהרי 
מצוות התשובה היא על האדם כמו שנאמר "ושבת עד 
ה' אלוקך" ועוד נאמר "שובה ישראל" וא"כ מה היא 
כוונתו שאמר שה' יתברך הוא המשיב לנו את אבדתנו?

ויראה לפרש בס"ד כי ודאי האדם חייב לשוב בתשובה 
ולעשות הכל בכדי שה' יקבל אותו כמו שהוא כתב 
בעצמו שהתשובה היא על ידי הוידוי וחרטה ועזיבת 
החטא, אלא העניין הוא שעצם זה שה' מוכן לקבל 
אותנו בתשובה על אף שחטאנו לו ופשענו בשמירה 
ולכן אבדנו את הדעת או את החשק או את הרצון כל 
אחד לפי ענינו אז יש לשאול ממה נובע כוח זה שניתן 
לעם ישראל לשוב ולתקן הרי מה שנפגם נפגם, אלא 
הקב"ה ברוב רחמיו מקיים בעצמו את התורה ולכן 
הוא נותן לנו את הזכות לשוב בתשובה, וזה עצמו 
נקרא שהוא משיב לנו את האבידה כי בלי דין השבת 

האבידה לא היה לנו שום מקום וכוח לתשובה כלל, 
וזה הכוונה שה' קבע את מקום הנשמות מעל לעולם 
המלאכים שיהיה לנו קל לשוב בתשובה ומדוע עשה 
כן? בגלל מצוות השבת אבידה שרצה להשיב לנו את 
אבדותינו, ולזכותנו להמשיך עלינו את אור התשובה 
ולהתחדש, ודע כי השבת אבידה תלויה בנתינת סימנים 
ולכן האדם חייב לתת כביכול לקב"ה סימן על האבידה 

ומהו הסימן?

אלא, הצדיק הוא בחינת אות וסימן ואדם שמקושר 
ומחובר לצדיק זה סימן שיש לו סימנים ולכן ה' משיב 

לו את אבידתו.

אך המתבונן יראה כי ישנם מצבים שבהם האדם פטור 
מלהשיב את האבידה ואחד מהם זה "זקן ואינה לפי 
כבודו" פירוש אדם מכובד פטור מלהשיב דבר שיש בו 
גנות להשיבו, נמצא שמי שיש בו כבוד אזי אין בו דין 
השבת אבידה, וזה עיקר התנאי הנדרש מאיתנו בכדי 
שיחול עלינו דין השבת אבידה זה להתנהג בענוה ואז 
ה' ישיב לנו את כל מה שאיבדנו בעוונותינו, ומעתה 
מתורץ שיום הכיפורים עצמו הוא גורם את הכפרה 
של העוונות אבל בתנאי שאנחנו נכין את עצמנו לִפְנֵי 
ה' ונטהר, וזה המתנה של ה' שיום הכיפורים הוא יום 
של מחילה ובלעדיו התשובה היתה קשה על האדם 

עד מאוד,

אך מאחר שה' רוצה בתשובה אזי נתן לנו הזדמנות 
שישוב ותשובתו תתקבל לרצון.
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יש הקונה עולמו בשעה אחת

ערב יום כיפור , רבי לייב שרהס' הקדוש נמצא בדרכים 
והנה סערת גשמים מתחוללת ושוטפת כל הנקרה 
בדרך. בקושי גדול המשיך רבי לייב בדרכו עד שהגיע 
לכפר אחד, כבר אחר חצות היום ועוד רגע מתקדש 

היום הגדול יום הכיפורים.

ברר אצל יהודי הכפר אם יש להם מניין ליום הכפורים. 
ואלו אמרו לו שבכפר גרים שמונה יהודים ולתפילות 

יבואו עוד שתי יהודים שגרים ביער הקרוב.

שמח רבי לייב שרהס' שיהיה לו מניין ביום כיפורים 
והחליט להישאר בכפר ליום הקדוש והנשגב.

רבי לייב החל בהכנות ליום הקדוש, הלך לטבול בנהר, 
אכל סעודה מפסקת וניגש לבית הכנסת להתחיל 
את סדר תחינותיו ותפילותיו שהיה נוהג לומר קדם 

"כל נדרי".

הכפר  יהודי  החלו  בנתיים, 
להתאסף בבית הכנסת מתכוננים 
להתחיל בתפילת כל נדרי, אך 
אויה הם רק תשעה וחסר אחד 
היכן  לייב  רבי  שאל  למניין. 
היהודים מהיער? ענו לו יהודי 
הכפר שהעלילו עליהם עלילת 
שווא והם נאסרו בפתאומיות ואין 

להם יכולת להגיע לתפילה.

רבי לייב הצטער והרי לא יהיה 
לו מניין ליום כיפורים ? 

החל לשאול ולדרוש אולי יש בכל זאת איזה יהודי 
שהוא בכפר שאפשר להביאו להצטרף למניין, אך 
הם אמרו שאין מלבדם שום יהודי הם שמונה היהודים 
היחידים שגרים בכפר. ניסה רבי לייב ושאל ואולי יש 
איזה יהודי אפילו מומר בכפר? השתוממו היהודים 
לשמוע את בקשתו התמוהה הביטו בו בתמיהה .. ענה 
רב לייב ואמר : שערי תשובה אינם ננעלים גם בפני 
יהודי מומר, שמעתי באחד הפעמים מרבותיי שגם  אם 

חופרים באפר יכולים למצוא איזה ניצוץ של אש ...

ואז גילה אחד מבני הכפר ואמר לרבי לייב כי יש לנו 
כאן יהודי אחד מומר כבר ארבעים שנה, הוא פריץ 
הכפר, ביתו של הפריץ הקודם חשקה אותו להיות 
בעלה ואביה הבטיח שאם ימיר את דתו ויתחתן עם 
ביתו ייתן לו עושר וכסף רב וכמובן שהוא ירש אותו 
לאחר מותו ויהיה פריץ הכפר. אותו יהודי לא עמד 
בפיתוי והסכים להמיר את דתו ולהינשא לבת הפריץ .

רב לייב שאל האם ילדה לו אישה זו ילדים ? ענו 
היהודים לא, מתה עליו אשתו לאחר שנים אחדות 

ונשאר הוא ערירי.

ביקש רב לייב שיראו לו את ארמון הפריץ. כשהוא 

לבוש בקיטל הלבן ובכובעו הגיע לביתו של הפריץ 
ללא הודעה. פתח את הדלת ונעמד מול הפריץ כך 

עמדו אחד מול השני דקות ארוכות.

הפריץ בתחילה רצה מייד לקרוא למשרתו שיזרוק 
את היהודי החצוף מביתו לבית האסורים על העזות 
להיכנס לביתו ללא רשות. אך פניו המאירים ועיניו 

החודרות, לבושו בלבן ריככו את ליבו של הפריץ.

רבי לייב פנה אליו ואמר לו : 

שמי רבי לייב שרהס' זכיתי והכרתי את הבעל שם 
טוב הקדוש שהרבה פריצים העריצו אותו. ושמעתי 
אותו באחת הפעמים אומר שכל יהודי צריך להתפלל 
תפילה שכתב דוד המלך בספר התהילים: "הצילני 
מדמים אלוקים"  שהכסף שלנו לא יהיה נחשב בעיננו 

חשוב ומיוחד כמו אלוקים.

אמי מרת שרה ע"ה הייתה יהודה טהורה. אחד מבני 
הפריצים רצה אותה לאשה והבטיח לה עושר 
וכבוד אבל היא בת ישראל צדיקה וצנועה 
החליטה להתחתן עם איש זקן כדי להינצל 

מידיו של אותו רשע.

היא זכתה לעמוד בניסיון של העושר, 
אמנם אתה לא זכית. אבל דע לך ששערי 
תשובה אינה ננעלים לעולם ויש מי שקונה 
עולמו בשעה אחת, ערב יום כיפורים היום 
כל יהודי הכפר בבית הכנסת חסר לנו 

עשירי בוא והצטרף למניין. 

ליבו של הפריץ החל מקבל אותות חיים וליבו התעורר. 
הסכים לבוא לבית הכנסת, ושם כל יהודי הכפר עומדים 
רועדים איזה צרה הביא עליהם היהודי המוזר שהגיע 
לכפר... לפתע נפתחה דלת בית הכנסת והיהודי עם 

הפריץ נכנסים ביראת כבוד.

הביאו לפריץ טלית והוא כיסה את ראשו ופניו הוציא 
רב לייב שתי ספרי תורה אחד מסר לפריץ ואחד מסר 
לאחד מזקני היהודים עמד ביניהם והחל לנגן בכל 
גדול "על דעת המקום .... אנו מתירים להתפלל עם 

העבריינים" .

הפריץ הוציא מליבו אנחה גדולה מאוד שהרעידה 
את קירות הבית כנסת כל היהודים החלו לבכות יחד 
עימו , וכך עמד הפריץ בכה והתפלל בכיו התגבר עליו 
בעת אמירת הווידוי... כך המשיך לעמוד מכוסה בטלית 
עד לתפילת נעילה , או אז הכניס את ראשו לתוך ארון 
הקודש והחל לצעוק זעקה גדולה ומרה. אח"כ זעק 
"שמע ישראל ..." ומייד לאחר מכן  ה' הוא האלוקים 

. ה' הוא האלוקים.. בפעם השביעית יצאה נשמתו.

רבי לייב אמר אשריו שיצאה נשמתו באלוקים הוא 
מאלו שבמיתתם נקראים חיים ולכן אפשר להתפלל 
ערבית. לאחר יוה"כ התעסקו בטהרתו והביאו לקבורה.

לַאֲוִיר הָעוֹלָם".

נמצא שתורה לבד זה לא טוב וגם תפילה לבד 
זה לא טוב.

לכן מבאר רבי נחמן מטשעהרין, בעל "אוצר 
היראה", תלמידו של רבי נתן, על פי היסודות שהניחו 
לנו רבינו הקדוש ורבי נתן תלמידו, שעבודת ה' 
אמתית היא כאשר ישנו ייחוד שלם בין התורה 

לבין התפילה.

וזה אומר שבשעה שאדם מתפלל – כל תפילתו 
היא רק כדי שיזכה לקיים את התורה; וכאשר הוא 
לומד – כל כוונתו היא רק כדי שיוכל לקום מן הספר 
ולהתפלל "ללמוד וללמד לשמור ולעשות ולקיים" 

בשלימות את כל מה שלומד.

ואומר "אוצר היראה" שרק כאשר התפילה והתורה 
הם אחד ממש – רק אז מתפרדים כל פועלי אוון, 
כלומר שכוח הקליפה נשבר מהאדם, וכל הרע 

שבתוכו מתהפך לטוב!

מחוללים שינוי

ובפרט עכשיו באחרית הימים שאנחנו מצפים 
לגאולה שלימה, ואין הדבר תלוי אלא בתשובה 
שלימה, לכן בדורנו מתגלות העצות העמוקות ביותר 
של תיקון האדם בשלימות, ומתפשטת בעם ישראל 
העצה הקדושה של רבי נחמן: "לעשות מהתורות 
תפילות". כי שירת האזינו עיקר כוונתה ומגמתה 
היא לתת לעם ישראל את הדרכים לקיים את 
התורה באחרית הימים, בסוף הגלות, בדור של 

קושי והסתרה.

לכן עם ישראל היקר, לצד הסליחות ובקשת 
ה"סלח נא" של יום הכיפורים הקדוש, אנחנו חייבים 
בעשרת ימי תשובה להקים ולייסד את תשתית 
התשובה והתיקון העמוק והאמתי לכל השנה כולה.

וזה אומר להתחיל לעסוק ביתר שאת וביתר עוז 
בדרך ההתבודדות של רבי נחמן, ובעיקר בעיקר: 
בהתבודדות של חשבון נפש, של תיקון, של תשובה, 

ושל תפילה על קיום התורה, ועל תיקון האדם.

כי תזכרו טוב, התבודדות אמתית זה הדבר היחיד 
שמחולל באדם שינוי, כי הוא עובד על עצמו יום יום 
ומתקן את עצמו במשך כל השנה כולה. וכדי שנוכל 
לעמוד לפני ה' ביום כיפור ולהראות לו שאנחנו 
עושים באמת משהו אמתי ויסודי שבזכותו אנחנו 
יכולים להבטיח שבשנה הבאה אנחנו באמת נהיה 
אנשים אחרים – עלינו לקבל על עצמנו התבודדות 

שבה אנחנו מתפללים על קיום התורה.

את הדברים פרטתי והסברתי באריכות בספרי 
"בשדי יער" ו"אור חדש", ושם הבאנו את כל העצות 
וההדרכות והחיזוקים כיצד להשתמש בעצה הקדושה 
והנפלאה הזאת כדי לעשות שינוי אמתי ומהפך עמוק 
בחיים. נלמד ונקיים כדי שנוכל לעמוד בשנה הבאה 
עלינו לטובה בערב יום הכיפורים ולהרגיש שאנחנו 
באמת אדם אחר כמו שכותב הרמב"ם בהלכות 
תשובה: "אני אחר ואיני אותו האיש שעשה אותן 

המעשים". אמן כן יהי רצון.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

גמר חתימה טובה.
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי יהודה לייב אשלג 
זיע"א -בעל הסולם
י' בתשרי

בעל הסולם

נולד בוורשא שבפולין בשנת תרמ"ה. כבר בגיל חמש 
עשרה היה בקי בש"ס, ובגיל תשע עשרה קיבל סמיכה 
לרבנות מגדולי רבני וורשא. כפי שרבי יהודה לייב קלט 
את תורת הנגלה באופן מהיר ויסודי, כך גם רשם על 
לוח ליבו את כיתבי האריז"ל. הוא נמנה עם חסידי 
האדמו"ר רבי מאיר שלום רבינוביץ מקאלושין זיע"א 
ואחרי פטירתו בשנת תרס"ג, הלך לאורו של בנו רבי 
יהושע אשר מפוריסוב , משושלת חסידות פשיסחה.

רבו בתורת הנסתר היה איש חכם ונבון שהסתיר מעין 
כל את גדולתו בחכמת הקבלה. יום אחד, בחודש חשון 
תרע"ט, הוא דפק בדלתו של רבי יהודה לייב והתחיל 
לדבר איתו. "נתגלה לי שהוא חכם גדול הפלא ופלא 
בחכמת הקבלה, וגם בכל מיני חוכמות" כתב רבי יהודה 
לייב, "והבטיח לגלות לי חוכמת האמת בכל מילואו, 
ועסקתי עמו בשלושה חודשיים בכל לילה אחר חצות 
לביתו". לפני חג הפסח נפטר הצדיק הנסתר לבית 
עולמו, ורבי יהודה לייב כתב עליו "מורי הקדוש ז"ל היה 
מתפרנס ממסחרים גדולים ... אבל בחכמת הקבלה 
לא הכיר בו שום בן אדם עד היום הזה , ולא נתן לי 

רשות לגלות שמו".

אחרי פטירת רבו, בשנת תרפ"א, התכונן רבי יהודה 
לייב לעלות לארץ ישראל, כפי שאמר לתלמידיו: "רצונך 
לראות את השכינה בעולם הזה, עסוק בתורה בארץ 

ישראל". 

עם תום מלחמת העולם הראשונה החל בעל הסולם 

לעורר מודעות בין מכריו לכך שיהדות אירופה בסכנה. 
הוא ניסה לדבר עם גדולי התורה שבפולין על חובת 
הלימוד של הזוהר הקדוש, אך לרבנים דבריו נראו 

כהזויים ולא זכו להתייחסות.

להתנגדות חריפה יותר זכתה עמדתו כי על היהודים 
לעזוב במהירות את הגולה ולעלות לארץ ישראל. על 
רקע זכויות האזרח שהוענקו ליהודי פולין לראשונה 

בתולדותיהם, איום ההכחדה נראה בלתי מציאותי.

בעל הסולם לא נסוג מעמדתו, ואמר מפורשות לבני 
ביתו כי אין לו עוד מה לעשות בעולם הזה אם יישאר 
בגולה, והתכונן לנסיעה לארץ ישראל. כאשר קיבל 
אישור כניסה לארץ, מיהר לממשו. הוא לא התחשב 
בכך שרעייתו עמדה בימי הריונה האחרונים. וכך, בחיפזון 
עזב את פולין, כשחלק מילדיו מאחוריו. על אם הדרך 
נולדה לו בתו בת שבע רייכברד, ובחול המועד סוכות 

תרפ"ב הגיע לארץ הקודש לנמל יפו.

עם הגעתו לארץ עלה בליבו להסתיר את זהותו 
ולהתפרנס מיגיע כפיו, אך הדבר לא עלה בידו. כיוון 

שהיו כאלו שזיהו אותו והכירוהו עוד בפולין.

בתקופה הראשונה לעלייתו לארץ ישראל למד 
בישיבת חיי עולם בירושלים. שם קיבל לירה אחת לו 
ולבני ביתו. סכום זה הספיק אך בקושי ללחם ושמן 
ולעיתים למעט ירקות. רבי יהודה לייב התחבא אל 
הכלים, ולכן התגורר בעיר העתיקה ועסק קצת בייצור 
קלף לספרי תורה, ושאר היום למד תורה בישיבת חיי 
עולם שברובע המוסלמי )כיום ישיבת שובו בנים(, לא 

ארכו הימים, והתגלה שהוא למדן מופלג, בקי בכל 
מכמני התורה, בנגלה ובנסתר, אט אט התקבצו סביבו 

חכמי ירושלים והפכו לתלמידיו.

רבי חיים שאול דוויק, ראש המקובלים בזמן ההוא, 
הכתיר את רבי יהודה לייב בתואר "מקובל אלקי". בשנת 
תרפ"ד נבחר לרב של שכונת גבעת שאול, ושם פתח 
ביהמ"ד להוראה וכולל אברכים שנקרא בשם "עיטור 

רבנים", ומאז נהרו אליו רבים.

תורתו התפשטה ברבים בספריו שיצאו לאור עולם 
הלא המה: "תלמוד עשר הספירות" "מבוא לספר 
הזוהר" ועוד. ספרו המרכזי הוא ספר "הסולם", לו 
הקדיש את רוב זמנו, והשקיע בו כעשר שנים, כאשר 
בכל יום השקיע 18 שעות ביום. רבי יהודה לייב הקים 

את החסידות המפוארת: "אשלג".

רבי יוסף חיים זוננפלד, שהכיר אותו באופף אישי, 
שיבח את בעל הסולם בהסכמתו לספרו על "עץ החיים" 
בזה הלשון "אחד מיקירי ירושלים וחכמיה העוסק בתורה 
לשמה ומגלה צפוניה... ידידי הוא הקשור במוסרות לבבי, 
מיום בואו לקבוע דירתו בעיר קדשנו עד עתה לא זזתי 
מחבבו, עד שהוקרתיו לאח ואחות וצחצחות, כי 'אמר 

לחכמה אחותי את', יראתו הקודמתו".

הסתלק לגנזי מרומים בן שבעים שנה בעצם יום 
הכיפורים שנת תשט"ו, כשחסידיו עומדים ליד מיטתו. 
סיפרו, שבשעת שבשעת הפטירה חגו אלפי יונים 
לבנות צחורות סביב הבית עד למחרת יום הכיפורים. 

זכותו תגן עלינו אכי"ר.
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גֶּזֶר שֶׁל תְּפִלָּה
פניני הזהר – אם אתה משמח את שלי

אנו עומדים ערב ימי השמחה של חג הסוכות הקדוש. התורה הקדושה מלמדת 
אותנו ששמחה אמיתית היא לשמח אחרים! כמו שהרב שליט"א מחזק אותנו לפני 
החגים הקדושים לקיים את דברי הזהר הקדוש לארח עניים בחג, ונביא כאן את 

דברי הזהר מפיו של ר' שמעון בר יוחאי:

פָּתַח רִבִּי שִׁמְעוֹן וְאָמַר: כָּל מָאן דְּחָדֵי בְּאִנּוּן מוֹעֲדַיָּא ]כָּל מִי שֶׁשָּׂמֵחַ בְּאוֹתָם 
הַמּוֹעֲדִים[ וְלָא יָהִיב חוּלָקֵהּ לְקוּדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא ]וְלֹא נוֹתֵן חֵלֶק לַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא, 
שהם העניים[ – הַהוּא רַע עַיִן שָׂטָן שׂוֹנֵא אוֹתוֹ וְקָא מְקַטְרֵג לֵהּ וְסָלִיק לֵהּ מֵעָלְמָא 
]אוֹתוֹ רַע עַיִן, שהוא השָׂטָן, שׂוֹנֵא אוֹתוֹ וּמְקַטְרֵג עָלָיו וּמְסַלְּקוֹ מֵהָעוֹלָם[ וְכַמָּה עָקוּ 

עַל עָקוּ מְסַבֵּב לֵהּ ]וְכַמָּה צָרוֹת עַל צָרוֹת מְסוֹבֵב לוֹ[.

חוּלָקֵהּ דְּקוּדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא, לְמֶחדֵי לְמִסְכְּנֵי כְּפוּם מַה דְּיָכִיל לְמֶעְבַּד ]חֵלֶק הַקָּדוֹשׁ 
בָּרוּךְ הוּא לְשַׂמֵּחַ עֲנִיִּים כְּפִי מַה שֶּׁיָּכוֹל לַעֲשׂוֹת[. בְּגִין דְּקוּדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא בְּיוֹמַיָּא אִלֵּין 
אָתֵי לְמֶחמֵי לְאִנּוּן מָאנִין תְּבִירִין דִּילֵהּ ]בִּגְלַל שֶׁהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא בְּיָמִים אֵלּוּ בָּא 
לִרְאוֹת אוֹתָם כֵּלִים שְׁבוּרִים שֶׁלּוֹ, שהם העניים[, וְעָאל עָלַיְהוּ וְחָמֵי דְּלָא אִית לְהוֹן 
לְמֵחֱדֵי, וּבְכֵי עָלַיְהוּ ]וְנִכְנָס עֲלֵיהֶם, וְרוֹאֶה שֶׁאֵין לָהֶם לִשְׂמחַֹ, וּבוֹכֶה עֲלֵיהֶם[. סָלִיק 
לְעֵילָא )ובעי( לְחָרְבָּא עָלְמָא ]עוֹלֶה לְמַעְלָה 

וְרוֹצֶה לְהַחֲרִיב אֶת הָעוֹלָם[.

אֲתָאן בְּנֵי מְתִיבְתָּא קַמֵּהּ וְאָמְרֵי ]בָּאִים 
בְּנֵי הַיְשִׁיבָה לְפָנָיו וְאוֹמְרִים[: רִבּוֹן עָלְמָא 
]רִבּוֹן הָעוֹלָם[, רַחוּם וְחַנּוּן אִתְקְרִיאַת ]רַחוּם 
וְחַנּוּן נִקְרֵאתָ[, יִתְגַּלְגְּלוּן רַחֲמָךְ עַל בְּנָךְ 

]יִתְגַּלְגְּלוּ רַחֲמֶיךְ עַל בָּנֶיךְ[.

אָמַר לוֹן ]אָמַר לָהֶם[: וְכִי עָלְמָא לָא 
עָבְדִית לֵהּ אֶלָּא עַל חֶסֶ''ד ]וְכִי הָעוֹלָם לֹא 
עֲשִׂיתִיהוּ אֶלָּא עַל חֶסֶד[ דִּכְתִיב )תהלים 
פט(: "אָמַרְתִּי עוֹלָם חֶסֶד יִבָּנֶה", וְעָלְמָא עַל 

דָּא קָיְמָא ]וְהָעוֹלָם עַל זֶה קַיָּם[.

אָמְרֵי קַמֵּהּ מַלְאֲכֵי עִלָּאֵי ]אוֹמְרִים לְפָנָיו 
]רִבּוֹן  עָלְמָא  רִבּוֹן  הָעֶלְיוֹנִים[:  הַמַּלְאָכִים 
הָעוֹלָם[, הָא פְּלַנְיָא דְּאָכִיל וְרָוֵי וְיָכִיל לְמֶעְבַּד 
טִיבוּ עִם מִסְכְּנִי וְלָא יָהִיב לוֹן מִידִי ]הֲרֵי פְּלוֹנִי 
שֶׁאָכַל וְשָׁתָה וְיָכוֹל לַעֲשׂוֹת חֶסֶד עִם הָעֲנִיִּים 
וְלֹא נָתַן לָהֶם דָּבָר[. אָתֵי הַהוּא מְקַטְרְגָא וּתְבַע 
רְשׁוּ וּרְדַף אֲבַתְרֵהּ דְּהַהוּא בַּר נָשׁ ]בָּא אוֹתוֹ מְקַטְרֵג וּמְבַקֵּשׁ רְשׁוּת, וְרוֹדֵף אַחַר אוֹתוֹ 
אִישׁ[. מָאן לָן בְּעָלְמָא גָּדוֹל מֵאַבְרָהָם דְּעֲבַד טִיבוּ לְכָל בִּרְיָן ]מִי לָנוּ בָּעוֹלָם גָּדוֹל 
מֵאַבְרָהָם שֶׁעָשָׂה חֶסֶד לְכָל הַבְּרִיּוֹת[. בְּיוֹמָא דְּעֲבַד מִשְׁתְּיָא, מַה כְּתִיב ]בַּיּוֹם שֶׁעָשָׂה 
מִשְׁתֶּה מַה כָּתוּב[: "וַיִּגְדַּל הַיֶּלֶד וַיִּגָּמַל, וַיַּעַשׂ אַבְרָהָם מִשְׁתֶּה גָדוֹל בְּיוֹם הִגָּמֵל אֶת 
יִצְחָק". עֲבַד אַבְרָהָם מִשְׁתְּיָא וּקְרָא לְכָל רַבְרְבֵי דָרָא לְהַהִיא סְעוּדָתָא ]עָשָׂה אַבְרָהָם 

מִשְׁתֶּה וְקָרָא לְכָל גְּדוֹלֵי הַדּוֹר לְאוֹתָהּ סְעוּדָה[. 

וְתָנִינָן ]וְלָמַדְנוּ[: בְּכָל סְעוּדָתָא דְחֶדְוָה, הַהוּא מְקַטְרְגָא אָזִיל וְחָמֵי ]בְּכָל סְעוּדַת 
שִׂמְחָה אוֹתוֹ מְקַטְרֵג הוֹלֵךְ וְרוֹאֶה[, אִי הַהוּא בַּר נָשׁ אַקְדִּים טִיבוּ לְמִסְכְּנֵי וּמִסְכְּנֵי 
בְּבֵיתָא ]אִם אוֹתוֹ אָדָם הִקְדִּים חֶסֶד לַעֲנִיִּים וְהָעֲנִיִּים בַּבַּיִת[, הַהוּא מְקַטְרְגָא אִתְפְּרַשׁ 
מֵהַהוּא בֵּיתָא וְלָא עָאל תַּמָּן ]אוֹתוֹ מְקַטְרֵג נִפְרָד מֵאוֹתוֹ בַּיִת וְלֹא נִכְנָס שָׁם[, וְאִי לָאו 
]וְאִם לֹא[, עָאל תַּמָּן וְחָמֵי עִרְבּוּבְיָא דְּחֶדְוָה בְּלָא מִסְכְּנִי וּבְלָא טִיבוּ דְאַקְדִּים לְמִסְכְּנֵי 
]נִכְנָס לְשָׁם וְרוֹאֶה עִרְבּוּבְיָה שֶׁל שִׂמְחָה בְּלִי עֲנִיִּים וּבְלִי חֶסֶד שֶׁהִקְדִּים לָעֲנִיִּים[, סָלִיק 
לְעֵילָא וּמְקַטְרְגָא עֲלֵהּ ], עוֹלֶה לְמַעְלָה וּמְקַטְרֵג עָלָיו[.  מי שלא יכול לארח או שלא 
מצויים עניים שרוצים להתארח באזור מגוריו – אז המצוה היא כמובן לעזור להם 
בכל סיוע של צדקה ומצרכי מזון בדרך מכובדת. ובזכות זה נזכה לשמחה אמתית 

בחגים הקדושים הבעל"ט.

 קרובה מתמיד

שבת שובה

שמעתם פעם על מלך שנתרצה לעבדו ופטר אותו מעונשו 
תמורת סליחה שביקש?! האם יש בית משפט בעולם הממיר 

פשעים תמורת הודאה בדבר העברה, ובקשת סליחה?!

לנו יש את מלך מלכי המלכים, "שאלו להקב"ה חוטא מהו 
עונשו ? אמר להם יעשה תשובה ויתכפר לו".

בפרשת נצבים נא': "כי המצווה הזאת ... לא רחוקה היא 
לא בשמים ולא מעבר לים ... כי קרוב אלייך הדבר מאוד 
בפיך ובלבבך לעשותו". מובא ברמב"ן שפסוק זה מדבר על 

מצוות התשובה.

מצוות התשובה קרובה אלינו כ"כ ממש עד הפה והלב. היא 
אינה נמצאת בשמים ולא מעבר לים, אלא, היא קרובה, קרובה 

כל כך לכל אחד ואחת מאיתנו "בפיך בלבבך".

הנה לפנינו עומד אדם שחטא ועבר עבירת חוק כשיובא לפני 
השופט ויודה באשמה ויבקש על נפשו: "מודה אני באשמה, ועם 

כל זה מבקש אני להפטר 
מהעונש, כי אני מבטיח 
עבירת  על  שלא לשוב 
החוק", בוודאי שהשופט 
יגחך לדבריו ולא יקבלם, 

ויילך עימו במידת הדין.

וכי היכן שמענו ששופט 
פוטר אדם מעונש בשביל 
לכסלו?!  ישוב  שלא 
מלך  הקב"ה  אצל  רק 
מועילה  מלכי המלכים 
שזה  כמובן  התשובה! 
כבר  ח"ו  מוויתור  לא 
א"ר חנינה: "כל האומר 
הקב"ה ותרן יותרו חייו" 
מעלת  זה  אלא  ח"ו, 
התשובה, שהקב"ה רואה 
את האדם השב בתשובה 
כאחד שריצה את עונשו 
על  בא  וכאילו  בפועל 
עונשו ופרע חובו. אחרת 

יחשב זה לוויתור.

עוד כתב בספר המביט 
"ארפא  הפסוק:  על 
משובתם אוהבם נדבה" 
די  לא  הקב"ה  דהיינו 
משובת  את  שמרפא 

השובבים השבים אליו אלא גם אוהבם כמי שבא לנדוב נדבה.

משמע שהתשובה נחשבת לנדבה ובהנהגת ה' יתברך מעלת 
התשובה היא חסד גדול.

ה' יזכינו ללכת בדרך התשובה בשלמות אמן.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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גֶּזֶר שֶׁל תְּפִלָּה
אוּלַי זֶה מַצְחִיק לְהַגִּיד, אֲבָל הִתְפַּלַּלְתִּי בִּמְסִירוּת נֶפֶשׁ, 
וּמַמָּשׁ הִתְאַמַּצְתִּי. גַּם כְּשֶׁהָיִיתִי עָיֵף מְאדֹ – הִתְפַּלַּלְתִּי 

מִתַּחַת לַשְּׂמִיכָה.

כְּשֶׁרָאִיתִי שֶׁיֵּשׁ מְרִיבָה אוֹ מַחֲלֹקֶת בֵּין הַשְּׁכֵנִים, בִּקַּשְׁתִּי 
שׁוּב, שֶׁהַשֵּׁם יִתֵּן שֶׁיִּהְיוּ שָׁלוֹם וְאַהֲבָה בֵּין כָּל הַיְּהוּדִים, 
וְשֶׁהַשֵּׁם יִגְזרֹ עַל כֻּלָּם רַק גְּזֵרוֹת טוֹבוֹת, וְשֶׁכְּבָר יוֹרִיד 

לָנוּ גֶּשֶׁם.

לִפְעָמִים חָשַׁבְתִּי שֶׁאוּלַי אֲנִי סְתָם מִתְפַּלֵּל, הֲרֵי אֲנִי 
לֹא חוֹנִי הַמְעַגֵּל, וּמַדּוּעַ שֶׁהַשֵּׁם יַקְשִׁיב לִי?

אֲבָל בְּכָל אֹפֶן הֶחְלַטְתִּי לְהִתְפַּלֵּל בִּתְמִימוּת גַּם 
בִּשְׁבִיל עַם יִשְׂרָאֵל, וְגַם כִּי כְּבָר הֵבַנְתִּי שֶׁהַשֵּׁם שָׂמֵחַ 
שֶׁמִּתְפַּלְּלִים עַל עַם יִשְׂרָאֵל, כִּי רָאִיתִי שֶׁכְּשֶׁאֲנִי מִתְפַּלֵּל 
עַל עַם יִשְׂרָאֵל, אֲנִי זוֹכֶה לְשֶׁפַע שֶׁל יְשׁוּעוֹת בְּעַצְמִי".

הִתְפַּלַּלְתִּי  יוֹם  בְּכָל 
וְהִבַּטְתִּי בַּשָּׁמַיִם בְּתִקְוָה 
כְּבָר  עַכְשָׁו  מִיָּד  שֶׁאוּלַי 
מַגִּיעַ הַגֶּשֶׁם, אֲבָל הוּא 

לֹא בָּא.

כָּךְ עָבְרוּ שְׁבוּעַיִם נוֹסָפִים שֶׁל תְּפִלָּה, וְהִנֵּה קַמְתִּי 
בְּיוֹם רִאשׁוֹן לְבקֶֹר שֶׁל רוּחוֹת.

הֵבַנְתִּי שֶׁמַּשֶּׁהוּ עוֹמֵד לִקְרוֹת...

חֵלֶק ד' – גֶּשֶׁם שֶׁל גְּזֵר)ותֹ( טוֹבוֹת 

זֶה הִתְחִיל בְּטִפָּה שֶׁנָּפְלָה לִי עַל הָאַף. לֹא זָכוּר לִי 
שֶׁהִתְחַלְתִּי לִבְכּוֹת, אָז מֵאֵיפהֹ הִיא צָנְחָה...?

וְהוֹפּ, טִפָּה נוֹסֶפֶת, וְהִנֵּה עוֹד אַחַת... וַהֲמוֹן טִפּוֹת 
מְברָֹכוֹת שֶׁיָּרְדוּ לָאָרֶץ.

וּבְיוֹם שֵׁנִי, כְּשֶׁיָּרַד גֶּשֶׁם שׁוֹטֵף וְיָצָאתִי עִם יוֹסִי וְנָתָן 
לִקְפּץֹ בַּשְּׁלוּלִיּוֹת בְּשִׂמְחָה, הֵבַנְתִּי – שֶׁכֵּן, בֶּאֱמֶת הַשֵּׁם 

שׁוֹמֵעַ לַתְּפִלּוֹת, וְגַם לִתְפִלּוֹת שֶׁל יְלָדִים.

הִתְחַלְנוּ לָשִׁיר "מַשִּׁיב הָרוּחַ וּמוֹרִיד הַגֶּשֶׁם, הַשֵּׁם 
שׁוֹמֵעַ לַתְּפִלּוֹת שֶׁל עַם יִשְׂרָאֵל".

בַּהַפְסָקָה יָצָאנוּ לֶחָצֵר. יוֹסִי הֵבִיא נְיָרוֹת וְהֵכַנּוּ מֵהֶם 
סִירוֹת.

שֶׁאֵין  לַסִּירוֹת מְשׁוֹטִים", אָמַר "חֲבָל 
"רֶגַע,  נָתָן. 
שׁ  יֵ

לִי רַעֲיוֹן!" 
הוּא רָץ לַכִּתָּה וְחָזַר כְּשֶׁהוּא מְנוֹפֵף בְּגֶזֶר בְּיָדוֹ.

"הִנֵּה גֶּזֶר טָרִי, קָטַפְתִּי אוֹתוֹ רַק הַבּקֶֹר מֵהָאֲדָנִית".

לָקַחְנוּ אֶת הֶעָלִים שֶׁל הַגֶּזֶר וְהָפַכְנוּ אוֹתָם לִמְשׁוֹטִים, 
וּלְחֵלֶק מֵהַסִּירוֹת הִתְקַנּוּ מְשׁוֹטִים מֵהַגֶּזֶר עַצְמוֹ.

 – גֶּזֶר  סְפִינַת  זוֹ  הָיְתָה 
סְפִינַת תְּפִלָּה!

ים  פִ סָ נוֹ ים  דִ לָ יְ
לָמְדוּ מֵאִתָּנוּ וְהֵשִׁיטוּ 
נְיָר  סִירוֹת  הֵם  גַּם 

בַּשְּׁלוּלִיּוֹת.

זוֹהִי תּוֹצָאָה שֶׁל תְּפִלָּה 
עַל אַהֲבַת יִשְׂרָאֵל, וּבִזְכוּתָהּ 

הָיָה יוֹם שָׂמֵחַ לְיַלְדֵי יִשְׂרָאֵל.

מִי שֶׁמִּתְפַּלֵּל שֶׁיִּהְיוּ גְּזֵרוֹת טוֹבוֹת 
לְעַם יִשְׂרָאֵל - גַּם עָלָיו הַשֵּׁם גּוֹזֵר 

שְׂמָחוֹת וְטוֹבוֹת!

שֶׁהָפְכוּ  זֶר  הַגֶּ מַקְלוֹת  י  וּשְׁנֵ
לִמְשׁוֹטִים, הֵם הָעֵדוּת לְכָךְ.

-- סוף --

תשובה:  הר עזאזל הממוקם סמוך לירושלים, ביום הכיפורים היה עולה זוכה פרשת כי תצא: ישראל איפרגן, טבריהזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.
השליח עם השעיר לראש ההר וזורק אותו כדי לכפר על העם 

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון



חברים בגן הילדים פרק ד'

השבוע, נמשיך בע"ה בנושא תפקידי הגן והגננת. 
הגן, מהווה את השלוחה החינוכית של המשפחה. 
בגן, ניתן לשפר ולפתח את אשר חסר במשפחה אם 
מחוסר הבנת הצורך, בגלל מנטליות מסויימת או 
קשיים משפחתיים. ילדי הגן בגילאי 4-5 אינם לגמרי 
בבחינת "דף חלק". כבר בגיל זה אישיותם וייחודם 

קיימים והם מתחילים לעצב את תפיסתם ולקבע 
את התנהגותם.הניסיון של תיקון התנהגותו של 

הילד ע"י הטפת מוסר, עונשים או הערות 
הבאות מתוך עליונותה של הגננת לא 
יעזרו לאורך זמן, כי הילד יחזור לפעול 
בהתאם לסגנון החיים האישי שלו או 

הסגנון שפיתח בסביבת גידולו. לכן, אם 
הגננת רוצה לתקן או לסלק התנהגויות 

לא ראויות של ילד, יהיה עליה לפעול בשני 
תפקודיה של האם: פיתוח הרגשת השייכות של 

הילד. אימון הוגן במשימות החיים העומדים בפניו. 
לכל מי שעובד עם הילד בגיל הרך, גננת בגן או רב 
במכינה, תפקיד משמעותי וחשוב במיוחד. ועל כן 
נדרש להשתלם בו, לחקור וללמוד את המקצוע בצורה 

מסודרת, כי זה לא רק הוראה, זה בעיקר גם חינוך.

הילד היה ממש "פרח"

במאמרים הקודמים, התוודענו למריבה בין קובי 
למשה על הנדנדה בחצר הגן, והעלנו בפני הקוראים 
את ההתחבטויות שהיו לגננת טובה ב"פתרון הבעיה" 
הגננת טובה פעלה מתוך מקצועיות, אכפתיות ומטרת 
על "לחנך" את הילדים ולא רק לסיים כמה שיותר מהר 
את הסכסוך המקומי. הגננת טובה לא נמצאת בגן ע"מ 
להעביר את השנה ו"להחתים כרטיס". הגננת טובה, 
מחנכת את ילדי ישראל, את בניו של הקב"ה. בוודאי 
נסכים כולנו, שבמידה והילד שלנו מתחנך בגן/כיתה 
כמו של הגננת טובה וגם אנו בבית מחנכים את הילד 
באותה הדרך, ילדנו יגדל בע"ה ללא שום בעיות ויצליח 
בע"ה היטב בחיים. בד"כ בכל המאמרים, אני שם את 
הדגש בחינוך הביתי. אך עלינו לדעת, כי פעמים וקורה 
דווקא להיפך: הבית מהווה כר נרחב של חינוך ודווקא 
הגן או בית הספר, הם התורמים לקלקול הערכים 
החינוכיים.לא אחת אנו שומעים מהורים טובים כי: 
"הילד שלי היה ממש פרח בבית, אבל הילדים או 

לעיתים אף הצוות החינוכי בגן או בבית הספר, עשו 
משהו לנפש הילד".

יש גננת ויש גננת

עלינו לדעת, כי גן הילדים או "המכינות" כפי שהן 
נקראות בתלמודי התורה, אינן רק "בייבי סיטר" או 
קייטנה על חשבון העירייה. הסיפור עם הגננת 
טובה, מבהיר לנו שיש גננת ויש גננת. הבנה 
ומקצועיות אצל המחנך, יקנו כלים לכל 
וההיפך, להיפך.  הילד.  החיים אצל 
לכן, אנצל במה מכובדת זו להבהיר 
במאמרים הבאים, מהם תפקידי 

הגננת והגן, בבקשה:

חשיבותו של גן הילדים בעיצוב דמותו 

של האדם לעתיד

גודל המשמעות של החינוך בגיל הרך בוודאי אינו 
מוטל בספק. אדרבה תקופת חיים זו, היא התקופה 
המשמעותית ביותר בחיי הילדים ובהכשרתם לעתיד. 
כי, סגנון החיים והאישיות האינדיבידואלית של האדם 
מתהווה דווקא בגילאים צעירים אלה. בשנים אלו, 
הראשונות בחיי הילד, משתלבת כל ההתנהגות שלנו 
המבוגרים כלפי הילדים ושל הילדים בינם לבין עצמם, 
לתוך אותה מערכת דפוסים המעצבת את סגנון החיים 
האישי של הילד. לכן, אנחנו יכולים לשער את מצבו של 
הילד בעתיד על סמך מצבו היום. לדוגמא: אם הילד 
נפחד, מופנם, הססני, סביר להניח שהוא יתקשה מאוד 
להתייצב מול התפקידים שהחיים יעמידו בפניו והוא 
ישאף לברוח או להשתמט מהם. תובנות אלו אמורות 
לנווט את צעדינו ברישום הילד לגן או למכינה שיהיו 

למקומות בהם יש את הצוות הטוב ביותר.

יש לי סיפור ותרגיל

מיד עם הולדתו של התינוק, ניתן להבחין בפוטנציאלים 
מסוימים שהביא עימו. אמנם ניתן להבחין בהם, אך הם 
אינם מהווים ניבוי לגבי כישוריו בעתיד או לגבי הצלחתו, 
כי פיתוח פוטנציאלים אלו או דיכויים- מותנה בדרך 
גידולו ובאופן חינוכו של הילד. לפעמים הבית הוא 
המחנך העיקרי והגן רק משלים ומחזק, ולעיתים הגן הוא 
המחנך העיקרי. יש לי סיפור ותרגיל. תרגיל להשבוע, 

וסיפור לשבוע הבא. שניהם, ימחישו לילדינו ויספרו 
לנו על "התמודדות" יוצאת דופן של אשה מיוחדת, 
שעל אף הקשיים הרבים, הצליחה להעפיל ולמצות 
את הפוטנציאל שלה וזאת רק בעזרתה של המחנכת 

שלה, מחנכת שלוותה אותה שנים.

נתחיל בתרגיל:

שוחחו עם ילדיכם על הקשיים שלהם בגן או בבית 

הספר, והציבו בפניהם מטלה:  

יותר,  קשה  בעיה  עם  עצמכם  את  לדמיין  נסו 
כיצד הייתם מתמודדים איתה? דברו על כך, אח"כ 
שוחחו איתם כיצד הם יכולים להתמודד עם הבעיה 
האובייקטיבית שלהם. אחרי השיחה על פתרון הבעיה 
שלהם, התחילו בתרגיל שנקרא לו "תרגיל הלן" כסו 
את עיניו של הילד במטפחת שחורה ואמרו לו שינסה 
למצוא את דרכו, לכיוון המטבח, יפתח את המקרר ויביא 
לכם חלב, קצת מפחיד, לא? טוב, אולי הוא יוכל להיעזר 
בקולותיהם והדרכותיהם של האחים. כעת, בנוסף 
לכיסוי העיניים, אמרו לו להניח את ידיו על האוזניים 
)או אטמים( ושינסה עכשיו להגיע למטבח ולהביא 
מהארון סיר מסויים, די מסובך, נכון? כי החושים שלנו, 
ובעיקר חוש הראייה והשמיעה, עוזרים לנו להתמודד 
עם הסביבה החיצונית, שלפעמים מציבה בפנינו לא 
מעט מכשולים. נסו לדמיין ביחד עם הילד, מה היה 
קורה אילו ח"ו לא היינו יכולים להשתמש בחוש הראייה 
ובחוש השמיעה שלנו גם יחד. זהו מצב שקשה מאוד 
לדמיין, אך תתפלאו - לפעמים המציאות עולה על כל 
דמיון, וזה בדיוק מה שקרה לילדה קטנה בשם הלן 
קלר. שנקרא עליה בע"ה בשבוע הבא. אז תתחילו 
עם השיחות והתרגיל, וניפגש בע"ה בשבוע הבא עם 

הסיפור על הלן קלר.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
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חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

את  בדרשתו  הרב  שואל  הכיפורים,  יום  לפני 
הנוכחים: "מי כאן מוכן לסלוח לאויבים שלו?" כל 
הנוכחים מרימים את ידיהם, למעט מוישה הזקן. 
"מוישה", שואל הרב, "האם לא תהיה מוכן לסלוח 

לאויביך?"
"אין לי אויבים", משיב מוישה. "בן כמה אתה?", 

שואל הרב.
"בן 100", משיב מוישה.

מחייך הרב: "תוכל לגלות לכולנו מה צריך לעשות 
כדי להגיע לגיל 100 בלי כל אויבים?"

"לא צריך לעשות כלום", משיב מוישה, "פשוט 
להאריך ימים יותר מהאוייבים שלי"...


